
Je ještě červen, a přitom je za okny jako v nejparnějším létě. Jaro jakoby
letos ani pořádně nebylo. Na to si budeme muset zvykat, protože ať už je
hlavní příčinou cokoliv, klima se prostě mění. Stává se v Čechách čím

dále, tím více kontinentálním, takže průběh počasí se více blíží polosuchým
(semiaridním) oblastem Evropy. Vliv Atlantického proudění slábne, a to při-
náší stále méně trvalých srážek z frontové oblačnosti. Jaký vliv to má na náš
každodenní život je námětem článků o existenci pražského tepelného ostrova.
Všichni z vlastní zkušenosti víme, že v parném létě je v centru města teplota 
o několik stupňů vyšší a ani noc nepřináší velkou teplotní změnu. Proč tomu
tak je, přehledně vysvětluje v náš příspěvek. Když už ale máme ve městě vyšší
teploty než v přírodní krajině, bylo by dobré, aby existovala možnost, kde se
ochladit. To je námětem článku o koupacích vodách a navazující informace 
o největší pražské nádrži ke koupání – Hostivařské přehradě. V článcích je
popsána historie, problémy s kvalitou vody – tedy proč máme koupaliště kde
se nedá koupat, ale také námět na výlet podél Botiče. Bohužel, je teprve červen 
a Hostivařská nádrž už v některých místech vypadá jako hrachová polévka. 
Asi to s koupáním ani letos nebude slavné. Aby tomu tak nebylo, je potřeba
vyřešit otázku transportu živin z povodí Botiče do nádrže. Jednou z osob, 
která se dlouhodobě snaží prosadit efektivní řešení problému, je pan Jiří
Haramul, se kterým přinášíme rozhovor. Z pozice předsedy výboru pro životní
prostředí a infrastrukturu Zastupitelstva hl.m. Prahy rozhýbal diskuzi nad
tímto problémem a dílčí řešení se už připravují k realizaci. Když se jako sta-
rosta Březiněvse dovedl vypořádat s problematikou Ďáblické skládky, věřím, 
že i v případě koupacích nádrží v Praze to nevzdá, a že se dočkáme dne, kdy
se nebudeme bát vlézt na koupališti do vody. Jak by se s dešťovou vodou dalo
hospodařit u nově vznikajících obytných souborů je demonstrováno na 
projektu finského developera YIT. To, co je u environmentálně uvažujících
„seveřanů“ považováno za standard, není bohužel u nás zatím příliš často
k vidění. Racionální spolupráce mezi ochránci přírody, hydrology a develo-
pery je ve skandinávských zemích vnímána jako nedílná součást „deve-
lopmentu“. Dávno pochopili, že příroda a krajina se nedají jen rabovat, ale 
k nové výstavbě se dá přistupovat i citem k přírodě. Snad se k podobnému
přístupu dopracují itaké stavitelé „krabic“ v naší krajině. V pravidelných
rubrikách přinášíme varující příklad Kapského města, kde letos na jaře
(v jejich pozdním létě – podzimu) skoro došla voda. Pro tak velké město má
„Day zero“ rozměr katastrofy. Bohužel nebude asi jediné. Nechci dělat 
sýčka, ale možná, že je do určité míry symbolické, že byl zvolen zrovna sýček
ptákem roku. Ukazuje se, že není čas na diskuze, je třeba problém řešit 
dokud není pozdě. Podobná situace může být za pár let i u nás. Jen o to horší,
že my nemáme moře, ze kterého lze vodu vyrobit. Určitě si nenechte ujít infor-
maci o nové publikaci EVVO – „Ptačí zahrada“. Najdete tam spoustu 
zajímavých informací, možná i inspiraci pro vaši zahradu. Krásné ilustrace
Aleše Laštůvky jsou sice na posledních stranách časopisu, ale určitě nesmí 
ujít vaší pozornosti. Koneckonců životní příběh ilustrátora je zajímavý 
a inspirující. Jak původně „pouhý“ koníček může změnit celý život. 

Užijte si hezké letní prázdniny a dovolené a přeji vám při čtení hezké chvilky.
Miloš Gregar

šéfredaktor
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